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ملخص البحث

مشكلة الدراسة:

يعد تطوير استراتيجيات تدريس المقررات التعليمية هدفاً مهماً يسعى التربويون إليه الآن ؛ لأن ذلك  يؤثر على عملية تعليمها ، وناتج التعلم لها ، وعلى مستوى إنجاز المتعلمين للأهداف التعليمية المرجوة من تدريسها فى مراحل التعلم المختلفة.

ولمقرر الحاسب الآلي أهمية خاصة فهو مادة العصر الحديث، و سمة أساسية من سمات الحياة  المعاصرة، فقد أصبح يستخدم في جميع المجالات التجارية والصناعية والهندسية والمواصلات والطب وغيرها من المجالات الأخرى .ومن ثم؛ فإن تمكن الأفراد من مهارات استخدام الحاسب الآلي يعد ضرورة يفرضها التقدم العلمى والتكنولوجى فى الحياة المعاصرة. 
وعلى الرغم من ذلك، فإن بعض الدراسات التى تمت فى مجال تعليم الحاسب الآلي قد أشارات إلى أن الطلاب يعانون من ضعفٍ  فى إجادة المهارات الأساسية للحاسب الآلي ، وقد قام الباحث  بإجراء دراسة استطلاعية على معلمى الحاسب الآلي فى بعض المدارس التجارية ، إضافة إلى الإطلاع على نتائج الطلاب  فى نهاية الفصل الدراسي ، وقد تبين من خلال ذلك أن مستوى التحصيل دون حد الإتقان ،وأن هناك  تدنيا واضحاً  فى إتقان المهارات الأساسية للتعامل مع الحاسب الآلي ، كما أشارات نتائج بعض الدراسات إلى أن هناك  ضعفاً  فى الأداء يعود إلى عوامل عديدة ولعل من أهمها طرق التدريس المستخدمة فى تدريس مقررات الحاسب الآلي الحالية .

ونظرا لتزايد الاهتمام بمراعاة الفروق الفردية ، والاتجاه إلى استخدام طرق واستراتيجيات مختلفة  تتناسب مع سرعة كل طالب ومستواه من أجل الوصول إلى أعلى مستوى من إنجاز الأهداف ، والوصول إلى مستوى إتقان التعلم ، فقد ظهرت استراتيجيات التعلم  للإتقان وتم  استخدامها فى تدريس بعض المقررات .

مما سبق يتضح أن هناك قصورا فى تحصيل الطلاب وانخفاض مستوى مهارتهم فى التعامل مع الحاسب الآلي.  لذا ،حاول الباحث معالجة هذا القصور من خلال استخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان

أسئلة الدراسة :

تحددت مشكلة الدراسة فى الأسئلة التالية:
1- ما المهارات المتضمنة فى منهج الحاسب الآلى للصف الأول الثانوي التجاري ؟

2- ما الصورة المقترحة للوحدات المقترح تدريسها وفقا لإستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان ؟
3- ما أثر استخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان فى تدريس الوحدات المقترحة على التحصيل وتنمية بعض مهارات الحاسب الآلى ؟ 
هدف الدراسة:

هدفت الدراسة الحالية إلى التعرف على أثر استخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان فى تدريس مقرر الحاسب الآلي على التحصيل وتنمية بعض مهارات الحاسب الآلي لدى طلاب المدرسة الثانوية التجارية.

فروض البحث:

حاولت الدراسة الحالية التحقق من صحة الفروض الآتية:

1- يوجد فرق دال إحصائياً بين متوسطي درجات المجموعة التجريبية التي تدرس باستخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان ، ودرجات المجموعة الضابطة التي تدرس بالطريقة المعتادة في التطبيق البعدي للاختبار التحصيلي.
2- يوجد فرق دال إحصائياً بين متوسطي درجات المجموعة التجريبية التي تدرس باستخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان ، ودرجات المجموعة الضابطة التي تدرس بالطريقة المعتادة فى الجانب الآدائي للمهارات الحاسوبية في التطبيق البعدي  .
3- توجد علاقة ارتباطيه موجبة بين متوسطى درجات المجموعة التجريبية في الاختبار التحصيلي ودرجاتهم في الجانب الآدائي للتطبيق البعدي.
حدود الدراسة:

التزمت الدراسة فى إجرائها بالحدود الآتية:

1- مقرر الحاسب الآلى للصف الأول الثانوي التجاري.

2- وحدتان من وحدات المقرر التى تتفق وإستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان.
3- مجموعة من طلاب الصف الأول الثانوي التجاري بمحافظة سوهاج محل عمل الباحث.

مواد وأدوات الدراسة:

1-قائمة بالمهارات المتعلقة بالحاسب الآلي ( من إعداد الباحث ).
2- الوحدات المقترحة وفقا لإستراتيجية بلوم. ( من إعداد الباحث ).
3-اختبار تحصيلي في مقرر الحاسب الآلي لطلاب الصف الأول الثانوي التجاري.( من إعداد الباحث)

4- الاختبارات التشخيصية  .( من إعداد الباحث).

5- البرنامج العلاجي .( من إعداد الباحث)
6- بطاقات الملاحظات لأداء المهارات الحاسوبية لدى طلاب الصف الأول الثانوي التجاري ( من إعداد الباحث ).
خطة الدراسة


تمثلت خطوات إجراء الدراسة الحالية فيما يلى :

أولا : الدراسة النظرية وتضمنت:

1- مراجعة نتائج الدراسات والبحوث السابقة المرتبطة بالدراسة الحالية.

2- تحديد المهارات التي ينبغي أن يكتسبها الطلاب .

3-  دراسة إستراتيجية بلوم للإتقان من حيث مفهومها وخصائصها وخطوات تطبيقها.

 4-  إعادة صياغة  وحدتين من  مقرر الحاسب الآلي(فى الفصل الدراسي الثاني) باستخدام إستراتيجية بلوم للإتقان 
5 - إ عداد دليل المعلم المرتبط بالوحدتين الدراستين ، ثم عرضهم علي السادة المحكمين 0       
 6-  إعداد اختبار تحصيلي للمهارات العملية لمادة الحاسب الآلي ، وحساب صدقه وثباته 0 
7-  إعداد بطاقة ملاحظات للمهارات العملية لمادة الحاسب الآلي والتي يتم التوصل إليها مع مراعاة توافر معايير الموضوعية والصدق والثبات للقياس0 
8-  تحليل وتفسير النتائج.

9-  تقديم بعض المقترحات التوصيات.

ثانيا : الدراسة التجريبية وتضمنت :

1- إجراء التجربة الاستطلاعية لضبط أدوات الدراسة.

2- اختيار مجموعة الدراسة من بين طالبات الصف الأول الثانوى التجارى بمدرسة المنشاة الثانوية التجارية بمركز المنشاة – محافظة سوهاج.

3- تطبيق الاختبار التحصيلى وبطاقة الملاحظة على طالبات المجموعتين الضابطة والتجريبية تطبيقاً قبلياً.

4- تدريس الوحدتين فى برنامج معالجة الكلمات Word للمجموعة التجريبية باستخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان وللمجموعة الضابطة باستخدام الطريقة المعتادة.

5-إعادة تطبيق كل من الاختبار التحصيلى ومقياس الجانب الآدائى على طالبات المجموعتين الضابطة والتجريبية تطبيقاً بعدياً.

6- معالجة النتائج إحصائياً ، وتحليلها وتفسيرها.

7- تقديم بعض التوصيات والمقترحات فى ضوء نتائج الدراسة.

نتائج الدراسة :

توصلت نتائج الدراسة إلى النتائج الآتية:
1. وجود فرق ذى دلالة إحصائية بين متوسطى درجات طالبات المجموعة التجريبية التى تدرس باستخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان ، ودرجات طالبات المجموعة الضابطة التى تدرس بالطريقة المعتادة فى التطبيق البعدى للاختبار التحصيلى لصالح طالبات المجموعة التجريبية.
2. وجود فرق ذى دلالة إحصائية بين متوسطى درجات طالبات المجموعة التجريبية التى تدرس باستخدام إستراتيجية بلوم للتعلم للإتقان ، ودرجات طالبات المجموعة الضابطة التى تدرس بالطريقة المعتادة فى التطبيق البعدى فى الجانب الآدائى لصالح طالبات المجموعة التجريبية.
3. وجود علاقة ارتباطية دالة موجبة بين درجات طالبات المجموعة التجريبية فى الاختبار التحصيلى ودرجاتهم فى الجانب الآدائى فى التطبيق البعدى ، ومن ثم يمكن التنبؤ بنمو المهارة فى ضوء نتائج التحصيل.
توصيات الدراسة.

فى ضوء نتائج الدراسة يوصى الباحث بما يلى :

1- ضرورة إعادة صياغة مناهج الحاسب الآلى فى المرحلة الثانوية التجارية وفقاً لإستراتجية التعلم للإتقان التى تجعل الطالب متقننا للمقررات التعليمية المتعددة.

2- ضرورة تزويد معلمى الحاسب الآلى بكل ما هو جديد وحديث فى مجال استراتيجيات التدريس التى تحث على الإتقان بين الطلاب وتزيد من درجة تحصيلهم وتنمية مهارتهم ، وذلك عن طريق عقد الدورات التدريبية بصفة مستمرة لهم.
Abstract

Introduction:


One of the most important goals of educationalists is to develop the strategies of teaching academic curricula .These strategies strongly affect the educational process and the degree of students'  achievement in various stages of education.


Computer is a prominent feature of contemporary life .Its applications are used in fields of commerce , industry , engineering , transportation, medicine,…. Etc .Its is very important ,therefore ,for students to maintain the skills of using the computer.


Many academic studies of computer teaching refer to the low level of students' maintenance of the basic skills of using the computer. these studies show that students often commit mistakes when dealing with computer. the researcher makes this exploratory study and investigates the performance of teachers of computer and the 
results of students at the end of the academic year. the researcher concludes that the students' achievement level does not reach the degree of proficiency and that they don't master the basic skills of using the computer.

Many studies indicate that the low level of students' achievement and teachers' performance due to many factors, the most important factor is the ways of teaching followed to teach the computer curricula. the present study is an attempt to treat the low level of students' achievement and maintenance of computer skills through the use of Bloom's strategy of learning for proficiency.

Questions of the Study:

The study tries to answer the following questions:

1- What skills are included in the computer course taught to first year commercial secondary school students ?

2- what are the units suggested to be taught according to  Bloom's strategy of learning for proficiency ?

3- what  is the effect of using  Bloom's strategy on student's achievement end and the development of their computer skills ?

Goal of the study:


The study tries to define the effect of using Bloom's strategy in teaching the computer course on the achievement and the development of computer skills of the selected commercial school students.

Hypothesis  of the study:


The  study tried to examine the truth of the  following assumptions:

1- there are statistical difference  between the degree means of the experimental group girl students taught according to  Bloom's strategy and the control group girl students taught according to the traditional way after applying the achievement test  . 

2- there are statistical  differences between the degree means of the experimental group students taught according  to  Bloom's strategy and the control group students  taught according to the traditional way after testing their per formative computer skills. 

3- there is a positive a correlation relationship between the experimental group girl students' degrees in the achievement test and their degrees in the per formative part application.

Limitations of the study:


The study following on  the coming limits:

1- The computer course taught to first-year commercial secondary school.

2- two units of the course that agree to Bloom's strategy of learning for proficiency.

3- A group of first-year commercial secondary school students in Sohag government.

Materials & Methods:
1- A list of computer skills ( prepared by the researcher ).

2- The units  suggested according to Bloom's strategy. 

( prepared by the researcher ).

3- An achievement test  in the computer course for fist-year commercial school students
( prepared by the researcher ).

4- Diagnostic tests. ( prepared by the researcher ).

5- A treatment Programs. ( prepared by the researcher ).

6- Observation Cards for evaluating the computer skills of  the first commercial secondary school students . ( prepared by the researcher ).

Plan of the Study:


The Study is divided into tow parts; the theoretical and the practical.  

I . the Theoretical part:

        This part includes:

1- Revising the results of the  previous studies and published dissertations related to the present study..

2- Defining the skills that should be acquired by students.

3- Studying Bloom's strategy, its characteristics, and the ways of its application..

4- Re- designing tow units in the computer course ( taught in the second term).using Bloom's strategy for proficiency.

5- Preparing a teacher guidebook and showing it to academic referees. 

6-  Preparing an achievement test  for evaluating the students' practical skills in the  computer course and measuring its truth and constancy. 

7- Preparing observation cards to evaluate the students' practical  skills in the computer course with the consideration of standards of subjectivity, truth, and constancy. 

II .The Experimental part:

1- Carrying out the exploratory experiment for adjusting the toots of the study..

2- Selecting the sample of the study form the first- year girl students in Al-Monshah commercial secondary schools in sohag..

3- Applying the achievement Test and observation cards on the girl students of the experimental and control groups before using Bloom's strategy .

4- Teaching the two units concerned with word processor program to the experimental group students  using Bloom's strategy and to the control group students using the traditional way.

5- Applying the achievement test and the measurement of the performance part on the girl students of the experimental and the control groups after using Bloom's strategy. 

6- Processing the results statistically and analyzing and interpreting these results.

7- Presenting the recommendations of the study..

Results of the study


The researcher reaches following results:

1- there are a statistical difference  between the degree means of the experimental group girl students taught according to  Bloom's strategy and the control group girl students taught according to the traditional way after applying the achievement test in the favor of the experimental group girl students . 

2- there are a statistical  differences between the degree means of the experimental group girl  students taught according to Bloom's strategy and the control group girl  students  taught according to the traditional way after testing their per formative computer skills in the favor of the experimental group girl students .  

3- there is a positive a correlation relationship between the experimental group girl students' degrees in the achievement test and their degrees in the per formative part  after application. The results of the achievement test indicate the students' skill development. 

Recommendation of the study:


From to previous results we Recommendation:-

1- the necessity of re-designing  the computer course in the commercial secondary stage according to Bloom's strategy of learning for proficiency .this strategy makes students more able to excel in different educational curricula.

2- Hading training courses for computer teachers to provide them with the latest strategies of teaching.


